

English Version

Procedures Name:	Academic Freedom Compliance Review Procedure
------------------	---

■ **Procedures Information:**

Code:	PRO_125_SDG_16_P3_N_1
Issue date:	2018
Revision, Date:	V05, 2025
Evaluation Frequency:	Yearly
Level of Confidentiality:	Public
Pages:	2
Procedure Approved Date:	22 Feb 2018
Decision of the Deans Council:	24 July 2018/2019

■ **Responsibilities and implementation:**

Follow-up, review and development:	Strategies and Policies Committee, Sustainability and Ranking Office
Accreditation:	Human Resources and Institutional Development Unit
Application (scope):	All academic and research activities conducted by faculty members and researchers to ensure respect and protection of academic freedom in teaching, research, and scientific expression within the university.

■ **Procedure Steps:**

#	Step
1.	Define the Framework: - Review national and international policies on academic freedom. - Develop a clear guide outlining the rights and responsibilities of faculty members and researchers regarding academic freedom.
2.	Establish a Review Committee: - Form an independent committee comprising representatives from the faculty, academic administration, and student body. - Develop a clear mechanism for periodic reviews and handling complaints related to academic freedom.
3.	Conduct the Review: - Evaluate current policies to ensure alignment with international standards for protecting academic freedom. - Review academic contracts and administrative procedures for faculty recruitment and promotion to ensure academic freedom is upheld.
4.	Complaint Follow-Up and Investigation: - Establish a secure and confidential channel for reporting academic freedom violations. - Develop a transparent and impartial investigation mechanism for complaints related to academic freedom restrictions.
5.	Periodic Evaluation:



	• Conduct annual or semi-annual assessments of the university's commitment to academic freedom. • Prepare comprehensive reports with the committee's observations and recommendations for improving the academic environment.
6.	Awareness Promotion: • Organize workshops and training sessions to enhance understanding of academic freedom and its role in achieving academic excellence. • Provide guidance materials on the academic rights of researchers and faculty members.
7.	Prepare the Final Report: • Develop periodic reports detailing the level of compliance with academic freedom. • Publish the report internally to ensure transparency and build trust among university members.

▪ **Related Forms:**

#	Form Name
1.	Academic Policies Review Form.
2.	Academic Freedom Violation Reporting Form.
3.	Periodic Review Report Form.
4.	Workshop and Awareness Program Plan Form.

اسم الاجراء:	إجراء مراجعة الالتزام بالحرية الأكاديمية
--------------	--

المعلومات العامة:

الرمز:	PRO_125_SDG_16_P3_N_1
تاريخ الإصدار:	2018
رقم المراجعة، وتاريخها:	V05, 2025
التقييم الدوري:	سنوياً
مستوى السرية:	عام
عدد الصفحات:	1
تاريخ اعتماد السياسة:	22 Feb 2018
قرار مجلس العمداء:	24 July 2018/2019

المسؤوليات والتطبيق:

المتابعة والمراجعة والتطوير:	لجنة الاستراتيجيات والسياسات، ومكتب الاستدامة والتصنيفات
الاعتماد:	وحدة الموارد البشرية والتطوير المؤسسي
التطبيق (النطاق):	جميع الأنشطة الأكاديمية والبحثية التي يقوم بها أعضاء الهيئة التدريسية والباحثون، لضمان احترام وحماية حرية الاختيار في مجالات البحث والتعليم والتعبير العلمي داخل الجامعة.

خطوات الإجراء:

الرقم	الخطوة
1.	تحديد إطار العمل: مراجعة السياسات الوطنية والدولية المتعلقة بالحرية الأكاديمية. وضع دليل واضح يحدد حقوق والتزامات أعضاء الهيئة التدريسية والباحثين فيما يتعلق بالحرية الأكاديمية.
2.	تشكيل لجنة المراجعة: تشكيل لجنة مستقلة تضم ممثلين من الهيئة التدريسية، الإدارة الأكاديمية، والمجتمع الطلابي. وضع آلية واضحة لإجراء المراجعات الدورية ومتابعة الشكاوى المتعلقة بالحرية الأكاديمية.
3.	إجراء المراجعة: تقديم السياسات الحالية للتأكد من توافقها مع المعايير الدولية لحماية الحرية الأكاديمية. مراجعة العقود الأكاديمية والإجراءات الإدارية المتعلقة بتعيين وترقية أعضاء الهيئة التدريسية لضمان عدم انتهاك الحرية الأكاديمية.
4.	متابعة الشكاوى والتحقيق: إنشاء قناة سرية ومؤمنة للإبلاغ عن أي انتهاكات للحرية الأكاديمية. وضع آلية تحقيق شفافة ومحايدة للنظر في الشكاوى المتعلقة بالقيود المفروضة على الحرية الأكاديمية.
5.	التقييم الدوري: إجراء تقييم سنوي أو نصف سنوي لمدى الالتزام بالحرية الأكاديمية داخل الجامعة. إعداد تقارير شاملة تتضمن ملاحظات اللجنة والتوصيات لتحسين البيئة الأكاديمية.
6.	تعزيز الوعي: تنظيم ورش عمل ودورات تدريبية لتعزيز فهم الحرية الأكاديمية ودورها في تحقيق التميز الأكاديمي. توفير مواد إرشادية حول الحقوق الأكاديمية للباحثين وأعضاء الهيئة التدريسية.
7.	إعداد التقرير النهائي: إعداد تقرير دوري يوضح مستوى الالتزام بالحرية الأكاديمية. نشر التقرير داخلياً لضمان الشفافية وتعزيز الثقة بين أعضاء الجامعة.

النماذج المرتبطة:

الرقم	اسم النموذج
1.	نموذج مراجعة السياسات الأكاديمية.
2.	نموذج الإبلاغ عن انتهاكات الحرية الأكاديمية.
3.	نموذج تقرير المراجعة الدورية.
4.	نموذج خطة ورش العمل والبرامج التوعوية.